
摘  要 

本研究探討台灣的兒童與青少年，如何以圖像和語言表達其對於性別的特徵與行為

的概念。研究結果發現，在圖像的部份，學生主要依序以「衣服」、「髮型」、「動作

/或活動」、和「配件」來區分男與女的差異，其中以「動作/或活動」來作區別的

隨著年級的增長而遞增，「女孩穿著裙子」的概念固著於學生的圖像表現，女學生

尤然；在文字部份所表現的，「男孩圖像」所得的負面描述多於「女孩圖像」，男學

生使用的負面描述用語多於女學生；無論男或女學生普遍都傾向於以社會價值標準

來衡量不可以作的事情，其中較多的男學生更傾向於社會價值標準來界定女孩不可

以作的事情。女生做家事的刻板概念隨年級的增長而遞減，兒童與青少年的性別概

念是多元價值並存的。 
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Abstract 

The study investigates how Taiwanese children and adolescents draw 

gender images and use words to describe gender attributes. The finding 

indicates that subjects create different appearances to feature boys and girls. 

Clothes are the most popular approach used, followed by hair-style, action and 

ornaments. "Girls wear skirts" is a stereotype used most often by female 

subjects. Most subjects describe girls' action more positively than boys'. More 

male subjects used negative descriptors than female subjects. Most of the 

subjects are aware of and concern with the social sanction of behaviors. 

Socially disapproved behaviors by girls are more likely to be criticized by all 

subjects. The concept of "girls do house work" decreases with subjects' grade 

level. It is concluded that there exists multiple gender concepts among the 

subjects of the study. 
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